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Anotace projektu:

     Asi všichni známe naše každoroční slavnosti Rosa. Ale co vlastně o Rose víme? Hlouběji se 
seznámíme s pradávnou pověstí, od níž je odvozena tradice sedlčanských letních dnů, a pomocí 
ankety zjistíme povědomí místních obyvatel o této pověsti. Zabádáme i v historické věrohodnosti 
pověsti, podíváme se také na to, jak a kdy se slavnost slavívala, zamyslíme se nad tím, jestli i dnes 
ji má cenu slavit, a zjistíme i odpověď na otázku, zda jde opravdu o pokračování husitských tradic. 

Vzdělávací cíl:

     Seznámit se s tradicí, určit její kořeny, propojit znalosti historické (české i regionální dějiny) s 
literárními, osvojit si komunikační dovednosti.

Jak šel projekt: 

     Abychom si práci usnadnili, rozdělili jsme se na jednotlivé skupinky – každá měla jiný úkol 
(anketa, četba pověsti). Pak jsme vše zpracovali a vytvořili graf. Informace jsme čerpali z knihy 
Čeňka Habarta „Sedlčansko, Sedlecko a Voticko“, díl první a čtvrtý.  

Co jsme zjistili:

     Pověst je nejspíš nepravděpodobná, ale přesto si ji lidé vyprávějí přes mnoho let. Spíše se 
podobá pravdě, že Sedlčany byly napadeny nějakou menší tlupou táboritů. Sedlčany byly z velké 
části husitské město, tak není pravděpodobné, že by je Žižka dobýval. 
Slavnost „Rosa“ byla zavedena ve druhé polovině 17. století a byla přerušena roku 1787 na přání 
faráře Tischlera, který byl velice pokrokový a uvědomělý, snažil se pověry a mnohé zlořády 
vykořenit. Slavnost byla obnovena roku 1993 díky silným vzpomínkám na husitské období (podle 
slov místostarosty, pana Hölzla).
Dříve se slavnost Rosa slavila o Velikonocích tak, že se všichni sešli u morového sloupu a modlili 
se. Muž na bílém koni povídal proslov. Pak se odebrali do kostela Na Církvičce a také se modlili. 
Hodovali a pili, slavili slavnost Rosa.
Dnes ve 21. století se slavnosti Rosa slaví v červnu na náměstí, kde jsou různé stánky s různými 
věcmi. Bývá i (malá) pouť. Na Rose vystupují různé hudební skupiny a děti ze škol předvádějí svůj 
program. Šermířské skupiny ukazují husitské boje. Rosa trvá dva dny: pátek a sobota. Ve 23:00 v 
pátek se odpaluje ohňostroj! Pije se a jí se.
Existuje sdružení husitských měst, patří mezi ně tato města: Bärnau, Český Brod, Hof, Konstanz, 
Písek, Neunburg, Slaný, Tachov, Furth im Wald, Sedlčany.

Výsledky ankety:  Ptali jsme se 94 lidí a pouze 43 dotázaných, to je 45,7% znalo pověst o rose.



REFLEXE ANEB MÁ CENU SLAVIT ROSU V DNEŠNÍ DOBĚ?

„Ano, protože je hezký, když se lidi sejdou a pobaví.“ (Martina Fílová)

Tento názor sdílí další tři členové naší skupiny.

„Ne. Většina lidí stejně neví, o co jde a jenom se pak po městě potulujou opilí.“ (Petr Jindrák)

S Petrem souhlasí většina skupiny.

„Já bych Rosu slavil, ale jinak. Aby se víc připomínalo, proč se slaví a aby slavení bylo víc 
historické.“ (Marek Beneš)

Přílohy:
Úryvek z pověsti: Bylo večer po slavnosti Vzkříšení r. 1420. Jakýsi cizinec objevil se u brány 
Vyšehradské města Sedlčan, žádaje, aby byl vpuštěn. Byl to posel od Žižky k Benešovským poslaný,  
který v této krajině zabloudil a domníval se, že stojí před branou Benešova. Na žádost jeho, aby bez 
prodlení před radu města předveden byl, dovedli ho na radnici. Tam promluvil  posel husitský, stále 
se domnívaje, že je v Benešově, k shromážděným konšelům takto: „Přátelé, pozdravení vzkazuje  
vám bratr Jan z Trocnova i všichni přátelé jeho. Známoť vám, kterak statečně poráží náš nejvyšší  
vůdce všecky protivníky kalicha, takže v okolí tomto není místa, jež by vzdorovati se opovážilo a 
jemu nebylo se podrobilo. Jenom Sedlčany zpupností svou dráždí mysl jeho, avšak i ony doznájí  
následků hněvu popuzeného vůdce našeho. Již vyslán hejtman s tisícem bojovníků, aby potrestal ty  
opovážlivé zpurníky, i dožaduje se na vás, abyste neprodleli vydati se na cestu k pomoci lidu jeho 
proti Sedlčanským. Hned ráno za první rosy, jakož se to stalo včera ve Vožici, hodláme v prostřední  
svátek přepadnouti ospalé papežníky a záhuba jejich jestiť jista...

Výsledky ankety: 
% dotázaných ,kteří věděli 45,70%
% dotázaných ,kteří nevěděli 54,30%
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Na obrázku můžeme vidět, jak se slaví Rosa v 21. století.

 


